

## Cuprins

**Comunicări**

Activități cu caracter internațional desfășurate în perioada ianuarie – decembrie 2011 de către Înalta Curte de Casație și Justiție ..... 6

**Drept Administrativ**

1. Autonomie universitară. Limite ..... 10

2. Cerere de acordare de despăgubiri pentru pagubele suferite în agricultură formulată anterior emiterii hotărârii de Guvern de declarare a stării de calamitate naturală. Prematuritate ..... 12

**Drept Civil**

3. Cerere în constatarea dobândirii dreptului de proprietate prin uzucapiune și accesiune a unui imobil – lăcaș de cult. Admisibilitate în raport de actele normative speciale ..... 14

4. Imobil cumpărat în baza Legii nr. 112/1995 și pierdut de dobânditor în cadrul acțiunii în revendicare. Constatarea nevalabilității titlului statului și reținerea nerespectării dispozițiilor Legii nr. 112/1995 la încheierea actului. Dreptul cumpărătorului evins la restituirea prețului actualizat cu rata inflației pentru imobilul restituit fostului proprietar ..... 16

5. Daune morale acordate ca urmare a prejudiciului suferit de o persoană în cadrul desfășurării procedurii judiciare penale. Stabilirea despăgubirilor în raport de principiul echității și proporționalității între prejudiciul suferit și reparația acordată ..... 18

**Drept Comercial**

6. Prescripția dreptului de a cere executarea silită. Intervenirea unui conflict de legi în timp. Efecte asupra termenului de prescripție ..... 22

7. Suspendarea de drept a cauzei în temeiul art. 29 alin. (5) din Legea nr. 47/1992. Abrogarea textului legal. Cerere de repunere pe rol a cauzei. Inadmisibilitate ..... 24

**Drept Financiar și Fiscal**

8. TVA. Drept de deducere. Reconstituirea documentelor fiscale pe baza cărora deducerea poate fi justificată. Condiții ..... 25

**Drept Penal**

9. Contrabandă. Elemente constitutive ..... 28

10. Deținere de droguri pentru consum propriu, fără drept. Încadrare juridică ..... 31

**Drept Procesual Civil**

11. Hotărâre pronunțată de un stat membru al Uniunii Europene. Cerere de recunoaștere și încuviințare a executării silite. Cale de atac. Competența materială ..... 34

12. Apel. Respectarea limitelor investiției potrivit principiului *tantum devolutum quantum appellatum* ..... 36

13. Hotărâre arbitrală de declinare a competenței în favoarea instanței judecătorești. Acțiune în anulare. Inadmisibilitate ..... 38

14. Dobândirea dreptului de proprietate prin adjudecare. Acțiune în evacuare. Admisibilitate ..... 39

**Drept Procesual Penal**

15. Competență după calitatea persoanei. Plângere împotriva rezoluției de neîncepere a urmăririi penale ..... 41

16. Liberare provizorie sub control judiciar. Pedepsă prevăzută de lege ..... 42

17. Revizuire. Fapte sau împrejurări ce nu au fost cunoscute de instanță la soluționarea cauzei ..... 44

**Index alfabetic** ..... 47

**Lista cronologică a deciziilor** ..... 47

**Abonamente 2012** ..... 48

## Contents

### Acknowledgements

Actions having an international character carried on at the High Court of Cassation and Justice during January - December 2011 ..... 6

### Administrative Law

1. University autonomy. Limits ..... 10  
 2. Application for compensation for damages suffered in agriculture made before issuing the Government decision to declare a state of natural disaster. Prematurity ..... 12

### Civil Law

3. Application for declaration of ownership acquired by acquisitive prescription and accession of a building - place of worship. Admissibility in relation to special legal provisions ..... 14  
 4. Property purchased under Law no. 112/1995 and lost by the acquirer in the action for recovery of property. Finding of invalidation of the title of the state and retaining of non-observance of the provisions of Law no. 112/1995 at the conclusion of the act. Right of the buyer who was evicted at restitution of updated price with inflation rate for property returned to former owner ..... 16  
 5. Moral prejudices awarded as a result of damage suffered by a person within the criminal proceedings. Establishing compensations in relation to the principle of fairness and proportionality between the injury and repair granted ..... 18

### Commercial Law

6. Limitation of the right to demand forced execution. Intervention of a conflict of laws over time. Effects on the limitation period ..... 22  
 7. Suspension of law of the case under art. 29 para. (5) of Law no. 47/1992. Repeal of legal text. Application for reinstatement of the case. Inadmissibility ..... 24

### Financial and Fiscal Law

8. VAT. Deductibility. Reconstruction of fiscal documents on which the deduction can be justified. Terms ..... 25

### Criminal Law

9. Smuggling. Factors that constitute an offence ..... 28  
 10. Possession of drugs for personal use without right. Legal classification ..... 31

### Civil Procedure Law

11. Decision pronounced by a Member State of the European Union. Application for recognition and approval of the forced execution. Way to attack. Material competence ..... 34  
 12. Appeal. Observance of the investiture according to the principle *tantum devolutum quantum appellatum* ..... 36  
 13. Arbitral decision of declining of competence in favor of the court. Action for annulment. Inadmissibility ..... 38  
 14. Acquisition of property by adjudication. Action for evacuation. Admissibility ..... 39

### Criminal Procedure Law

15. Competence after the quality of the person. Complaint against non-indictment resolution ..... 41  
 16. Temporary release under judicial supervision. Punishment prescribed by law ..... 42  
 17. Review. Facts or circumstances that were not known by the court at the settlement of the case ..... 44

**Alphabetical index** ..... 47

**Chronological decisions list** ..... 47

**Subscriptions 2012** ..... 48

## Table de Matières

### Communications

Activités à caractère international menées au cours de la période Janvier-Décembre 2011, par l'Haute Cour de Cassation et de la Justice ..... 6

### Droit Administratif

1. Autonomie universitaire. Limites ..... 10

2. Demande pour accorder des dédommagements pour les préjudices soufferts dans l'agriculture, formulée avant l'émission de l'arrêté du Gouvernement qui déclare l'état de catastrophe naturelle. Prématurité ..... 12

### Droit Civil

3. Demande pour constater l'obtention du droit de propriété par usucapion et accession d'un immeuble. Admissibilité par rapport aux actes normatives spéciales .... 14

4. Immeuble acheté en vertu de la Loi no. 112/1995 et perdu par l'acheteur au cours de l'action en revendication. Constater la non-validité du titre de l'Etat et retenir le non-respect des dispositions de la Loi no. 112/1995 à la conclusion de l'acte. Le droit de l'acheteur évincé à la restitution du prix actualisé par rapport à l'inflation pour l'immeuble restitué à l'ancien propriétaire ..... 16

5. Dommages morales accordées pour le préjudice souffert par une personne au cours de la procédure judiciaire pénale. Etablir les dédommagements par rapport au principe de l'équité et de la proportionnalité entre le préjudice souffert et réparation accordée ..... 18

### Droit Commercial

6. Prescription du droit de demander l'exécution forcée. Intervention d'un conflit des lois dans le temps. Effets sur le délai de prescription ..... 22

7. Suspension de droit en vertu de l'article 29 alinéa (5) de la Loi no. 47/1992. Abrogation du texte légal. Demande de remettre au rôle. Inadmissibilité ..... 24

### Droit Financier et Fiscal

8. TVA. Droit de déduction. Reconstituer les documents fiscaux avec lesquelles la déduction peut être justifiée. Conditions ..... 25

### Droit Pénal

9. Contrebande. Eléments constitutifs ..... 28

10. Détenir des drogues pour la consommation propre, sans droit. Encadrement juridique ..... 31

### Droit Processuel Civil

11. Arrêt prononcé par un Etat membre de l'Union européenne. Demande pour reconnaître l'exécution forcée. Voie d'attaque. Compétence matérielle ..... 34

12. Appel. Respect des limites du jugement selon le principe *tantum devolutum quantum appellatum* ..... 36

13. Arrêt arbitrale de décliner la compétence en faveur de l'instance judiciaire. Action d'annulation. Inadmissibilité ..... 38

14. Obtenir le droit de propriété par l'adjudication. Action en évacuation. Admissibilité ..... 39

### Droit Processuel Pénal

15. Compétence selon la qualité de la personne. Plainte contre la résolution de non-lieu ..... 41

16. Libération provisoire sous contrôle judiciaire. Peine prévue par la loi ..... 42

17. Révision. Faits ou circonstances qui n'ont pas été connues par l'instance à la solution du procès ..... 44

**Index alphabétique** ..... 47

**Liste chronologique des décisions** ..... 47

**Abonnements 2012** ..... 48